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Onderwerp: Antwoord vragen luchtkwaliteit wijkraad Parkwijk / Zuiderpolder    
Reg. Nummer: 2012 / 233812 
 
1. Inleiding 
De Wijkraad Parkwijk/Zuiderpolder heeft aan de wethouder van Volksgezondheid 
vragen gesteld met betrekking tot de luchtkwaliteit en het meten daarvan. De 
antwoorden omvatten meerdere beleidsvelden en zijn ook voor andere wijken en 
stadsdelen dan die van de vragenstellers relevant. Wij hebben daarom een 
gezamenlijk antwoord geformuleerd (bijlage a), dat wij in dit besluit vaststellen.  
 
2. Besluitpunten college 

1. Het college stelt bijgaande antwoordbrief vast (bijlage a) gericht aan de 
wijkraad Parkwijk / Zuiderpolder, aangaande diens vragen over 
luchtkwaliteit en metingen in de omgeving van de fly-over. 

2. Het besluit heeft geen financiële consequenties 
3. De wijkraad PW-ZP ontvangt ons antwoord per brief. De overige wijkraden 

van stadsdeel Oost ontvangen hiervan een afschrift ter informatie. 
4. Het besluit van het college wordt ter informatie gestuurd aan de commissie 

Beheer 
 
3. Beoogd resultaat 
Beoogd resultaat is vaststelling van de antwoordbrief door het gezamenlijk college. 
 
4. Argumenten 
De beantwoording namens het college is wenselijk omdat de vragen en 
opmerkingen uit de brief meerdere beleidsportefeuilles raken (gezondheid, milieu, 
ruimtelijke ordening). De antwoorden zijn bovendien ook voor andere stadsdelen 
dan Oost relevant. 
De antwoordbrief heeft geen financiële consequenties omdat er geen toezeggingen 
worden gedaan. 
 
 5. Kanttekeningen 
Vergelijkbare vragen over metingen en meetresultaten leven ook in andere delen 
van Oost, waaronder de Sportheldenbuurt. Een afschrift van onze antwoordbrief 
wordt daarom ter informatie verstuurd naar alle wijkraden in Oost. 
 
6. Uitvoering 
De brief wordt verstuurd aan de vragende wijkraad Parkwijk / Zuiderpolder, en ter 
informatie ook aan de andere wijkraden in Oost. De brief gaat tevens ter informatie 
naar de commissie Beheer. 
 
7. Bijlagen 
Onze antwoordbrief is bijgevoegd als bijlage a. 
 
Het college van burgemeester en wethouders, 
 
 
 
 
de secretaris    de burgemeester 
 

Collegebesluit 



Gaarne bij beantwoording ons kenmerk vermelden. 
Bezoekadres: Brinkmannpassage, Haarlem 
www.haarlem.nl 

 
Geachte heer Felix, 
 
In uw email van 8 februari j.l. aan de wethouder van Volksgezondheid (dhr. J.van 
der Hoek) en aan de stadsdeelregisseur Oost (mevrouw Ingrid Hamer) stelde u 
namens de wijkraad Parkwijk-Zuiderpolder een aantal vragen over fijnstofmetingen 
en over de luchtkwaliteit in Haarlem, in het bijzonder in Haarlem Oost, omgeving 
fly-over.  
Aangezien de vragen meerdere beleidsterreinen betreffen en de antwoorden ook 
voor andere delen van Haarlem relevant zijn, beantwoorden wij uw brief 
gezamenlijk als college van B&W.  
 
Uw vragen zijn uitvoerig en integraal behandeld door de gemeente Haarlem en de 
GGD Kennemerland tezamen. Hun reactie voegen wij bij als bijlage 1 bij deze 
brief. Onder verwijzing naar deze bijlage voor nadere technische en 
wetenschappelijke informatie, trekken wij hieruit de navolgende conclusies, in 
antwoord op uw vragen en opmerkingen. 
 
Hoge meetresultaten fijnstof 2011 
Het is bekend dat fijnstofgehaltes in Nederland, zeker in de Randstad en ook in 
Haarlem, relatief hoog zijn. Alle overheden werken er samen aan om deze omlaag 
te brengen.  
Volgens het RIVM zijn de concentraties inderdaad aan het dalen bezien over een 
langere periode. Tijdelijke, landelijk gevonden toenames zijn daarmee niet in strijd 
en worden door RIVM toegeschreven aan weersvariaties en niet aan meer uitstoot.  
De definitieve meetresultaten van RIVM over 2011 geven aan dat ter plekke van het 
meetpunt net voldaan werd aan alle eisen. De gezondheidsrelevante blootstelling 
van bewoners voldoet ruimschoots aan de eisen omdat alle gevels van woningen 
verder van de weg liggen dan het meetpunt.  

College van B&W gemeente Haarlem 

Retouradres Postbus 511, 2003PB Haarlem    
 
Bernard Felix 
Secretaris wijkraad Parkwijk-Zuiderpolder 
Liewegje 12 
2033AB Haarlem 
 

Datum 
Uw kenmerk 
Ons kenmerk 

Contactpersoon 
Doorkiesnummer 
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Kopie aan 
Bijlage(n) 

Onderwerp 
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MAHG Plantaz 
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Ook bij fijnstofniveaus beneden de normen levert een verdere verlaging nog een 
verkleining van gezondheidsrisico’s op. Een zo laag mogelijk gehalte blijft dan ook 
ons streven. Ons uitgangspunt is daarbij wel dat wanneer de blootstelling (met enige 
ruimte) aan de Europees afgesproken normen voldoet, de luchtkwaliteit niet 
alleenbepalend is voor onze beleidskeuzen. 
  
Plaatselijke toe- of afnames luchtverontreiniging door fly-over 
Lokale toe- en afnames van fijnstofconcentraties kunnen optreden door 
herverdeling van verkeer door verkeersmaatregelen zoals de fly-over. Mits aan de 
grenswaarden voldaan wordt gelden daarvoor geen eisen, en vanuit het hierboven 
genoemd uitgangspunt hebben wij daarover ook geen toezeggingen gedaan. 
Volgens alle verplichte en aanvullende berekeningen blijft overal voldaan worden 
aan de grenswaarden, en doen zich bij woningen in de omgeving van de fly-over 
bovendien slechts beperkte veranderingen voor (zie volgend onderwerp).  
 
Nulsituatie vaststellen 
Over dit verzoek van de wijkraad is in 2011 zeer uitvoerig met een wijkraad-
vertegenwoordiging overlegd. Nulmetingen om een nulsituatie vast te leggen zijn 
niet uitgevoerd omdat de nulsituatie geen toetsingskader is en onvoldoende 
aanvullende informatie oplevert.  
In nauw overleg met de wijkraad-vertegenwoordiger zijn in 2011 wel aanvullende 
berekeningen uitgevoerd aan de situatie vóór, tijdens en na de aanleg van de fly-
over, bij de woning die het dichtst langs de drukste weg in de omgeving van de fly-
over ligt. Doel daarvan was om, uitgaande van de ervaren hinder vóór de 
ingebruikname van de fly-over, te kunnen inschatten wat de veranderingen zouden 
zijn ná de ingebruikname.  
De daarbij gevonden marginale verschillen, ruim beneden de grenswaarden, 
bevestigden de eerdere berekeningen dat geen onacceptabele (toename van de) 
blootstelling bij woningen in de omgeving van de fly-over te verwachten is. 
Eventueel kan een toetsing van de situatie met fly-over herhaald worden op basis 
van lokale verkeers-telcijfers wanneer deze beschikbaar zijn.   
 
Berichtgeving over fijnstof 
De inschattingen van de gezondheidseffecten van fijnstof waren en zijn landelijk en 
lokaal, ook in Haarlem, een belangrijke prikkel om te zorgen dat tenminste overal 
de grenswaarden worden bereikt. Ook daaronder blijft verdere verlaging wenselijk 
en zinvol, zoals ook de GGD aangeeft. Een overheid weegt in haar keuzes daarnaast 
wel ook andere factoren mee die eveneens de leefkwaliteit en gezondheid 
meebepalen.   
Wij herkennen overigens onze gemeente noch andere overheden in de aangehaalde, 
niet onderbouwde, berichtgeving over opzettelijk onjuiste berekeningen/metingen.  
 
Eigen meetstation 
Wij achten geen noodzaak of mogelijkheid aanwezig om nabij de fly-over een eigen 
meetstation luchtkwaliteit te installeren.   
Berekeningen en RIVM metingen geven aan dat bij woningen voldaan wordt aan de 
normen. Directe eigen luchtkwaliteitsmetingen zijn ook niet noodzakelijk om een 
voldoende beeld te krijgen van de concentraties en eventuele veranderingen. Er 
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kunnen ook geen prognoses mee gemaakt worden.  
In de berekeningen zijn de effecten van grote wegen in de wijdere omgeving 
verwerkt evenals relevante industriële en woningemissie; ook de metingen van het 
RIVM-meetnet zijn erin verwerkt. Aanvullende gemeentelijke luchtmetingen 
kunnen hier te weinig aan toevoegen.  
 
Op relevante, betrokken wegen zijn of worden wel verkeerstellingen uitgevoerd 
waarmee de gemodelleerde verkeersintensiteiten kunnen worden vergeleken. Bij 
relevante afwijkingen kan de bijbehorende luchtkwaliteit op basis van die tellingen 
worden berekend.      
 
Eerder is reeds naar uw wijkraad aangegeven dat het meetpunt van het RIVM in 
Haarlem mogelijk verplaatst wordt. De gemeente heeft een plaats in de omgeving 
van de fly-over reeds als één van de mogelijkheden voor een alternatieve locatie 
genoemd. RIVM heeft echter volledige keuzevrijheid voor haar meetlocaties.  
 
GGD 
De GGD heeft ondermeer een nadere toelichting gegeven op de effecten van fijn 
stof en op de opzet van het RIVM meetnet. Zij onderstreept dat er geen niveau is 
waarbij geen enkel nadelig effect van fijnstof optreedt. Wij onderschrijven dat met 
het oog daarop een zo laag mogelijk niveau en ook verlaging onder de norm 
wenselijk blijft. De GGD geeft tevens aan dat zij, -op grond van wetenschappelijk 
onderzoek- als beleid hanteert dat tussen gevoelige bestemmingen en drukke wegen 
vooral een bepaalde afstand wenselijk is.  
 
Beleidsplan Luchtkwaliteit 
In het Beleidsplan Luchtkwaliteit dat wij later dit jaar zullen vaststellen zullen wij 
de situatie en ontwikkelingen in Stadsdeel Oost als afzonderlijk aandachtspunt 
uitwerken. 
Wij zullen in dat Beleidsplan tevens de bovenstaande, meer algemeen gestelde  
beleidsaanbevelingen en overwegingen van de GGD verwerken. Wij willen 
ondermeer met de GGD nagaan op welke wijze enige vorm van afstandencriterium 
voor gevoelige bestemmingen in onze dichtbebouwde stad een werkbare toepassing 
zou kunnen krijgen.  
 
Gezondheidsonderzoek 
In een aanvullende vraag per e-mail van 31 mei heeft u verzocht om GGD-gegevens 
over de gezondheidssituatie in Haarlem Oost. Na raadpleging van de GGD wijzen 
wij u op het Volwassenenonderzoek 2008 Regio Kennemerland van de GGD 
Kennemerland. Daarin is ook een uitsplitsing naar woonkern gemaakt (in de 
Bijlagen). Wij voegen een gedrukt exemplaar van het onderzoek bij deze brief.  
U kunt het onderzoek tevens downloaden van de site www.GGDKennemerland.nl , 
menu Gezond leven, keuze Onderzoek, keuzes Onderzoek volwassenen en bijlagen. 
Dit onderzoek wordt herhaald voor peiljaar 2012; de rapportage zal in 2013 
beschikbaar komen.  
Mocht u naar aanleiding van de beantwoording van uw vragen nadere toelichting 
wensen, dan verzoeken wij u contact op te nemen met:  
 

http://www.ggdkennemerland.nl/
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 dhr. Marc Plantaz van de afdeling Milieu, telefoon 0235113517, e-mail 
mahgplantaz@haarlem.nl, of met: 

 
 mevrouw Loes Staal,  GGD-Kennemerland, afd. Medische Milieukunde, 

telefoon 023-7891725, e-mail LStaal@ggdkennemerland.nl 
 
 
 
Met vriendelijke groet, 
 
 
 
Het college van burgemeester en wethouders 
 
 
 
 
 
 
 
 
de secretaris     de burgemeester 
 
ing. S.M.M. Borgers    mr. B.B. Schneiders 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bijlage 1: Reactie afdeling Milieu en GGD op vragen luchtkwaliteit wijkraad 
PW/ZP  

mailto:mahgplantaz@haarlem.nl
mailto:LStaal@ggdkennemerland.nl


Gaarne bij beantwoording ons kenmerk vermelden. 
Bezoekadres: Brinkmannpassage, Haarlem 
www.haarlem.nl 

 
 

 
In deze notitie geven de gemeente Haarlem en de GGD Kennemerland een reactie 
op een aantal vragen over de luchtkwaliteit in de omgeving van de fly-over, gesteld 
door de heer Felix namens de wijkraad Parkwijk-Zuiderpolder. Een tekstweergave 
van de e-mail van dhr. Felix is bijgevoegd in bijlage.  
 
De vragen en opmerkingen van de wijkraad PW-ZP worden telkens kort 
samengevat; voor de letterlijke tekst wordt verwezen naar de bijlage.  
 
1. Op het meetpunt luchtkwaliteit van het RIVM bij de Amsterdamse Poort wordt 
fijnstof gemeten en in 2011 zijn er 38 overschrijdingen van de dagnorm gemeten 
terwijl maximaal 35 dagen zijn toegestaan. Dat is een toename ten opzichte van 
2005 (33 dagen). 
 
Antwoord: Het is een gegeven dat in Nederland, ook in Haarlem, de fijnstofgehaltes 
relatief hoog zijn. Middels een reeks van maatregelen, met name op Europees en 
Rijksniveau,  maar ook lokaal, wordt er daarom aan gewerkt om de uitstoot van 
fijnstof te verminderen. De metingen van het meetnet van RIVM laten zien dat er -
bezien over een reeks van jaren- inmiddels een daling van de gemiddelde 
concentraties optreedt. Afhankelijk van vooral de weersomstandigheden komen er 
wel variaties van jaar tot jaar voor ten opzichte van die dalende trend. In de jaren 
2010 en vooral 2011 is er als gevolg daarvan in het aantal overschrijdingen van de 
norm voor het etmaalgemiddelde een toename ten opzichte van de jaren 2008 en 
2009, toen de waardes in Haarlem juist fors lager waren dan in 2005 en nog meer 
2006 en 2007. De over het hele land voorkomende afwijkingen in 2011 zijn vooral 
te wijten aan de relatief koude winter en het mooie voorjaar (met name veel 
oostenwind en relatief weinig neerslag). Zij passen niettemin in een dalende trend. 
Er is dus geen aanwijzing voor een toename van verkeersuitstoot. 
 
Op de RIVM pagina www.rivm.nl/lml wordt kort op de resultaten van 2011 en de 
langjarige dalende trend ingegaan; tevens kunnen daar uitvoeriger artikelen worden 
gedownload. 
 
Voor de volledigheid wordt erop gewezen dat inmiddels de definitieve 
meetresultaten door het RIVM zijn gepubliceerd (www.rivm.nl/lml keuze landelijk 
meetnet luchtkwaliteit), waaruit blijkt dat de norm voor het etmaalgemiddelde op 
34 dagen werd overschreden op het meetpunt te Haarlem; het toegestane maximum 

Gemeente Haarlem , Stadszaken, Afdeling Milieu 

Dhr. Marc Plantaz 
STZ/Mil 
0235113517 
mahgplantaz@haarlem.nl 
e-mail van dhr Bernard namens wijkraak Parkwijk-Zuiderpolder 
 
Reactie van gemeente Haarlem en GGD Kennemerland op vragen luchtkwaliteit 
wijkraad Parkwijk-Zuiderpolder 
 

Reactie gemeente Haarlem en GGD Kennemerland op vragen over 
fijnstof van wijkraad Parkwijk-Zuiderpolder  

Contactpersoon 
Sector/Afdeling 

Doorkiesnummer 
E-mail 

Bijlage: 
 

Onderwerp 
 

Bijlage 1 
 

http://www.rivm.nl/lml
http://www.rivm.nl/lml
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van 35 dagen werd dus uiteindelijk toch niet overschreden. In deze cijfers is 
overigens nog geen correctie voor het aandeel zeezout in het fijnstof toegepast; bij 
toepassing zou het aantal overschrijdingsdagen nog iets lager uitvallen.  
 
Meer dan de vraag of de resultaten op het meetpunt net wel of net niet binnen de 
toegestane maxima vallen is de vraag wat zij betekenen voor de blootstelling van 
burgers. Daarbij is van belang dat de concentraties op het meetpunt niet gelijk aan 
of representatief zijn voor de blootstelling. Het station meet namelijk de 
concentratie op zeer korte afstand (3,5m) van de kant van de weg. Woningen langs 
de Amsterdamsevaart liggen alle op aanzienlijk grotere afstand ten opzichte van de 
hoofdweg: tenminste 11m. Het effect van de wegbijdrage aan de concentratie daalt 
snel met de afstand tot de weg. Op een afstand van 11m zou het aantal 
overschrijdingsdagen ongeveer 24 bedragen. Dat is ruim beneden het maximum van 
35 dagen. 
De blootstelling voldoet daarmee ruim aan de daarvoor geldende wettelijke norm.    
   
2. De fly-over zal weliswaar een positieve invloed hebben op de situatie langs de 
Amsterdamsevaart, maar omdat het totale verkeer met Haarlem niet afneemt 
verplaatst het probleem zich. De fijnstof situatie is waarschijnlijk toegenomen in de 
omgeving van de fly-over. 
 
Antwoord. Enige toename van de fijnstof concentratie vlakbij de huidige fly-over, 
ten opzichte van de situatie op dezelfde plek zonder de fly-over is te verwachten.    
Uit de diverse berekeningen in het kader van de vergunningverlening en de 
recentere berekeningen in het kader van bestemmingsplan Waarderpolder blijkt 
echter dat er geen sprake is van overschrijding of benadering van normen. Dit geldt  
op het referentiepunt 10m van de kant van de weg (26 µg/m3, 18 overschrijdingen 
dagnorm, geen zeezoutaftrek). Bij woningen in de omgeving van de fly-over (die 
daar overal op grotere afstand van de weg liggen) zijn de concentraties dus nog een 
stukje lager.  
De concentratie neemt als gevolg van de aanleg van de fly-over nergens toe tot 
niveaus die leiden tot overschrijding van de wettelijke norm. 
 
3. De wijkraad heeft tijdens de bouw van de fly-over aangedrongen op een 
nulmeting nabij de fly-over om vergelijkingsmateriaal te hebben. Die nulmeting is 
niet gevolgd, ook niet na herhaald verzoek van de wijkraad, waar ook andere 
wijkraden in Oost zich achter gesteld hebben. 
 
Antwoord. Op verzoek van en in overleg met de wijkraad Parkwijk/Zuiderpolder 
zijn in juli 2011 berekeningen uitgevoerd aan de blootstelling in de situatie vóór, 
tijdens en na de aanleg van de fly-over bij de woning waarlangs de 
verkeersintensiteit het hoogst is. Deze berekeningen (voor woning Liewegje 1) 
toonden marginale verschillen in de blootstellingsconcentratie en een ruime afstand 
beneden de normen in elk van de 3 situaties (fijnstof: 25 ug/m3 jaargemiddelde,  15 
overschrijdingen dagnorm, zonder aftrek zeezout). 
In de besprekingen met de wijkraad voorafgaand aan voornoemde berekeningen is 
door de gemeente aangegeven dat het vastleggen van een nulsituatie op zichzelf 
geen toetsingsdoel heeft.  Er geldt immers geen voorschrift op grond waarvan er 
beneden de grenswaarden geen enkele toename van de concentratie als gevolg van 
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een project zou mogen optreden. Evenmin zijn er toezeggingen in die richting 
gedaan. Wel geldt dat een ontwikkeling of verkeerswijziging niet mag leiden tot 
overschrijding van de geldende grenswaarden. Maar daarvan is gelet op de ruime 
afstand tot de grenswaarden ook geen sprake, volgens de genoemde berekeningen 
voor het Liewegje, de berekeningen voor bestemmingsplan Waarderpolder en die 
voor de aanleg van de fly-over. Tevens heeft de gemeente in genoemde 
besprekingen aangegeven dat voor de vaststelling of voldaan wordt aan de 
grenswaarden, directe luchtkwaliteitsmetingen niet noodzakelijk zijn. In vraag 5 
wordt hierop nog nader ingegaan.  
Wanneer voldoende verkeerstellingen in de nieuwe verkeerssituatie beschikbaar 
zijn, zullen deze wel vergeleken worden met de in deze berekeningen gebruikte 
verkeerscijfers. Bij relevante afwijkingen zal worden doorgerekend of dit tot (meer 
risico op) overschrijding van grenswaarden leidt. Los daarvan worden nieuwe 
gegevens en inzichten over verkeerssituaties en -ontwikkelingen ook in periodieke 
updates van het verkeersmodel verwerkt die weer doorwerken in de 
luchtkwaliteitsberekeningen.     
 
4. Nationale berichtgeving over fijnstof is alarmerend: volgens de Wageningse 
Universiteit veroorzaakt fijnstof uit het verkeer 2000 doden per jaar en overlijdt 
10% van de Nederlanders 10 jaar te vroeg door luchtvervuiling. Berichtgeving stelt 
ook dat overheden sjoemelen met meetgegevens ten behoeve van het doorgaan van 
projecten of omdat met geen oplossing heeft. 
 
Antwoord:  De inschattingen van de gezondheidsrisico’s van fijnstof door de 
wetenschap zijn mede aanleiding geweest om maatregelen op vooral Europees en 
Rijksniveau te nemen om de uitstoot van fijnstof sneller te doen afnemen. Ook de 
lagere overheden nemen daaraan deel, ook Haarlem, via het Nationaal 
Samenwerkingsprogramma Luchtkwaliteit. De mogelijkheden van een lokale 
overheid om grote invloed op de luchtkwaliteit uit te oefenen zijn helaas wel een 
stuk beperkter.  
Voor wat betreft berichtgeving over verondersteld gesjoemel merkt de gemeente op 
dat zij noch zichzelf, noch andere overheden herkent in de beschuldigingen, die ook 
niet onderbouwd werden.   
 
5. Wegens de ligging van Parkwijk en Zuiderpolder tussen 4 verkeersaders, nabij 
de Polderbaan en naast een uitdijend industriecluster acht u de gezondheidsrisico’s 
voor de bewoners van die wijken aanzienlijk en dringt u aan op snelle plaatsing van 
meetapparatuur ter hoogte van de fly-over, om zo vraagtekens, onzekerheden en 
angsten weg te nemen. 
 
Antwoord. Op de gezondheidsrisico’s is hierboven reeds onder punt 1 en 3 
ingegaan. De rekenresultaten voor de toekomstige situatie noch de resultaten van 
het meetpunt voor 2011 geven aanleiding te vrezen voor overschrijding van de 
wettelijke normen door de fly-over. Zij geven geen aanleiding om 
luchtkwaliteitsmetingen te doen. Dit nog los van de kosten, die circa een ton per 
jaar bedragen. De metingen moeten immers voldoen aan de hiervoor geldende 
kwaliteitseisen.  
Gelet op de beperkte representativiteit van een meetpunt, waardoor de resultaten 
voor alle andere lokaties toch via berekening zouden moeten worden afgeleid, 
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ontbreekt de meerwaarde ten opzichte van modelberekeningen (waarin overigens 
ook de metingen van het RIVM-meetnet zijn verwerkt). 
 
Op relevante, betrokken wegen zijn of worden wel verkeerstellingen uitgevoerd 
waarmee de gemodelleerde verkeersintensiteiten kunnen worden vergeleken. 
 
Tevens is naar de wijkraad Parkwijk/Zuiderpolder aangegeven dat het bestaande 
meetpunt van het RIVM in Haarlem mogelijk verplaatst wordt naar aanleiding van 
ondermeer de verwachte dalende verkeersintensiteit op de Amsterdamsevaart. In 
antwoord op commissievragen van Groenlinks is dit nog eens bevestigd (08/12-
2011). De gemeente heeft in dit kader reeds aanvang 2010 aan RIVM een aantal 
alternatieve locaties voorgesteld in de omgeving van drukke wegvakken, waaronder 
de fly-over, de Buitenrustlaan of de Oudeweg.   
RIVM heeft ten aanzien van zijn meetpunten en hun locatie volledig onafhankelijke 
beslissingsbevoegdheid en keuzevrijheid, maar heeft desgevraagd aangegeven ook 
de suggesties van Haarlem te willen bestuderen. De hoogste verkeersdrukte hoeft 
overigens niet doorslaggevend te zijn.  
 
GGD Kennemerland voegt aan het bovenstaande het volgende toe.  
Inderdaad draagt verkeersgerelateerde luchtverontreiniging bij aan ongezondheid in 
Nederland. Waarschijnlijk leven wij allemaal iets korter dan we zouden doen 
zonder deze luchtverontreiniging. Het is nog niet geheel duidelijk welk bestanddeel 
van de uitlaatgassen het grootste effect heeft. Er wordt momenteel gedacht aan 
ultrafijn stof en/of roet. In de huidige regelgeving bestaan er wettelijke normen voor 
fijn stof (PM10) en stikstofdioxide. De laatste verbinding wordt gebruikt als 
indicator voor het mengsel aan stoffen dat vrijkomt bij verbrandingsprocessen. Het 
is niet zo dat er voor de concentratie fijn stof een drempelwaarde bestaat waaronder 
er geen gezondheidseffecten optreden, iedere microgram per m3 draagt bij aan 
negatieve gezondheidseffecten. De huidige wettelijke normen hebben geen 
gezondheidskundige onderbouwing. 
 
De invloed van een verkeersweg op de concentratie fijn stof is tot op zekere afstand 
te meten. Daarna wordt fijn stof door allerlei atmosferische processen (wind, regen) 
opgenomen in de zogenaamde achtergrond. Bij een drukke weg in de stad speelt 
ook de bebouwing een rol bij de verspreiding van de uitlaatgassen. Hierdoor is de 
directe invloed van het verkeer op de luchtkwaliteit vooral ter hoogte van de 
eerstelijns bebouwing merkbaar, in de achterliggende straten is sprake van de 
stedelijke achtergrondconcentratie. Niet alleen het verkeer heeft invloed op de 
luchtkwaliteit, maar ook bijvoorbeeld industrie, landbouw en de natuur (zeezout). 
Een deel van de luchtverontreiniging in Nederland komt vanuit het buitenland. 
Door deze processen is de luchtkwaliteit in verschillende delen van Nederland 
anders: in een drukke stedelijke omgeving is de kwaliteit minder goed dan op het 
platteland en in een omgeving met veel industrie spelen weer andere problemen een 
rol. Om een indruk te krijgen van de luchtkwaliteit in verschillende situaties heeft 
het Landelijk Meetnet van het RIVM ongeveer 60 meetstations, verdeeld over een 
drietal typen: regionale stations, stadsstations en straatstations. Het station aan de 
Amsterdamsevaart is een straatstation. 
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Bij het adviseren over gezondheidsrisico’s ten gevolge van verkeer bijvoorbeeld bij 
nieuwbouwplannen is voor de GGD, bij de huidige stand van de wetenschap, de 
afstand tussen de bebouwing en de weg maatgevend. Voor snelwegen houdt de 
GGD een wenselijke afstand aan van 300 meter. Voor drukke binnenstedelijke 
wegen (meer dan 10.000 motorvoertuigen per etmaal) kijken we met name naar de 
eerstelijns bebouwing (zie boven). Hierbij zijn gegevens van een meetstation op de 
betreffende locatie niet noodzakelijk. 
 
Uit oogpunt van gezondheid is de vermindering van de luchtverontreiniging door 
verkeer in heel Nederland waaronder steden wenselijk, allereerst tot de wettelijke 
normen, maar ook tot nog lagere concentraties. Bij het nemen van maatregelen om 
dit te bereiken weegt een overheid allerlei factoren mee die tevens betrekking 
hebben op welzijn en gezondheid, zoals de bereikbaarheid van voorzieningen, de 
wens van bewoners in een stad te wonen en de mate waarin onze maatschappij is 
ingesteld op automobiliteit. 
 
Voorgesteld wordt om de situatie in Oost, alsmede de meer algemene 
beleidsaanbevelingen en overwegingen in voorgaande reactie van de GGD, te 
betrekken bij het Beleidsplan Luchtkwaliteit dat later dit jaar wordt vastgesteld.  
 
Mocht naar aanleiding van deze reactie nadere toelichting gewenst worden, dan kan  
hiervoor contact opgenomen worden met:  
 
 dhr. Marc Plantaz van de afdeling Milieu, telefoon 0235113517, e-mail 

mahgplantaz@haarlem.nl, of met: 
 mevrouw Loes Staal,  GGD-Kennemerland, afd. Medische Milieukunde, 

telefoon 023-7891725, e-mail LStaal@ggdkennemerland.nl 
 
 
 
 
S.Y.M. Andela 
 
 
Hoofd afdeling Milieu 

mailto:mahgplantaz@haarlem.nl
mailto:LStaal@ggdkennemerland.nl
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Bijlage bij Reactie gemeente Haarlem en GGD:  
Tekstweergave vragen luchtkwaliteit door wijkraad Parkwijk / Zuiderpolder  
 
Van: Bernard Felix [mailto:felix@felixfortuna.nl]  
Verzonden: woensdag 8 februari 2012 16:33 
Aan: Corine van Leeuwen; Ingrid Hamer 
CC: Bernt Schneiders; Adrie Zuurendonk - Poelgeest; Ada van Keeken; Emine 
Turan; Lucie Hamersma 
Onderwerp: Fijnstofmeting 
  

 
Aan de heer J. Chr. van der Hoek, wethouder Volksgezondheid 
Aan mevrouw I.P. Hamer, Stadsdeelcoördinator Haarlem-Oost 
  
  
Geachte heer Van der Hoek, geachte mevrouw Hamer, 
  
Betreft: fijnstof metingen 
  
Gisteravond, op de wijkraadvergadering van de wijkraad Parkwijk-Zuiderpolder, 
stond ondermeer het onderwerp ‘fijnstof’ op de agenda. Aanleiding was de recente 
alarmerende berichtgeving over de invloed van fijnstof op (het einde van) ons leven 
en de reeds langer dan een jaar ‘hangende vraag’ aan de gemeente over meldpunten, 
nulmetingen en dergelijke. 
  
Wij achten het nu tijd om eindelijk stappen te zetten en vragen dan ook uw aandacht 
voor het volgende: 
  
Vanuit het verleden zijn rekenmodellen gebruikt om allerlei uitstoot (inclusief 
fijnstof) te kunnen berekenen.  
Daarnaast staan op verschillende plaatsen in het land meetstations, die elk uur van 
de dag meten.  
In onze omgeving is dat op de Amsterdamsevaart tussen Nagtzaamstraat en 
Amsterdamse Poort. 
  
In 2005 was er aldaar sprake van 33 dagen van overschrijding van de dagelijkse 
norm, terwijl dat aantal in 2011 was opgelopen tot 38 dagen. Een stijging derhalve 
van 15%. Daarmee was ook de Europese norm van maximaal 35 dagen 
overschrijding per jaar ruimschoots overtroffen. 
Natuurlijk realiseren wij ons dat de opening van de Fly-over in de Zuiderpolder een 
positieve invloed heeft op de situatie ter plaatse van de Amsterdamsevaart. Het 
totale verkeer naar en van Haarlem is echter niet afgenomen, waardoor men uit mag 
gaan van een verplaatsing van het probleem. En naar onze mening is de aanname 
gerechtvaardigd, dat de fijnstofnorm in de omgeving van de Fly-over inmiddels is 
toegenomen. Het terugschakelende (zwaar) verkeer dat de Fly-over op moet kan 
nog wel eens een extra belasting vormen. 
  
Tijdens de bouwperiode van de Fly-over heeft de wijkraad dat probleem onderkend, 
vragen gesteld en aangedrongen op een nulmeting ter plaatse van de Fly-over om 
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zodoende vergelijkingsmateriaal te hebben. Er heeft weliswaar een uitwisseling van 
gegevens plaatsgevonden, maar naar onze mening (en vrees) is er geen nulmeting 
gevolgd. 
Na de oplevering van de Fly-over is tijdens een regieoverleg met de 
stadsdeelcoördinator door onze wijkraad wederom die vraag gesteld en tot nu toe is 
er geen duidelijk antwoord gekomen. Overigens hebben ook verschillende andere 
wijkraden uit Haarlem-Oost zich inmiddels achter de vraagstelling geschaard. Het 
kan immers een probleem voor heel Haarlem-Oost zijn.  
  
Daarnaast is de nationale berichtgeving van de afgelopen weken over fijnstof niet 
minder dan alarmerend te noemen: 
  

 Volgens de Universiteit Wageningen sterven er meer mensen door fijnstof 
dan in het verkeer – meer dan 2 .000 personen per jaar… 

 10% van de Nederlanders overlijdt gemiddeld 10 jaar te vroeg door 
luchtvervuiling 

 Er wordt gesjoemeld door overheden met meetgegevens om projecten niet 
te frustreren of omdat men geen oplossing heeft 

  
Aangezien de wijken Parkwijk en Zuiderpolder tussen vier verkeersaders in liggen 
(A200, A9, N205 en Prins Bernhardlaan), in de onmiddellijke nabijheid van de 
drukke Polderbaan liggen en vlak naast een zich zienderogen uitdijende 
industriecluster met inmiddels drastisch verhoogde milieucategorieën (PolanenPark 
en De Liede) gesitueerd zijn,  achten wij de gezondheidsrisico’s voor de bewoners 
van de genoemde wijken zeer aanzienlijk.  
Naar onze mening betreft het hier een volksgezondheidsprobleem en vanuit die 
visie dringen wij dan ook sterk aan op het zo snel mogelijk plaatsen van 
meetapparatuur langs de A200 ter hoogte van de Fly-over. Alleen adequate en 
eerlijke meetgegevens kunnen aantonen hoe de situatie werkelijk is; in het belang 
van uw inwoners dient u naar onze mening nu in actie te komen. Dat zou een hoop 
vraagtekens, onzekerheden en angsten kunnen wegnemen.  
  
Graag horen wij op de kortst mogelijke termijn van u. 
  
Met vriendelijke groet, 
  
Hoogachtend, 
   
Bernard Felix 
  
Secretaris Wijkraad Parkwijk-Zuiderpolder 
  
Correspondentie: 
Liewegje 12, 2033 AB Haarlem 
Telefoon:   06 53 370 664 
E-mail:   felix@felixfortuna.nl  
Web:   www.parkwijk-zuiderpolder.nl 
 

mailto:felix@felixfortuna.nl
http://www.parkwijk-zuiderpolder.nl/
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